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Forældrehenvendelse vedrørende ekstra kapacitet på Skanderborg Gymnasium 

  

  

19. april, 2020 

  

Kære Anders Kronborg 

I Ry og omegn klynger 46 unge og deres forældre sig i disse dage til håbet om, at 

undervisningsministeren vil støtte den foreslåede mindre opjustering af kapaciteten på 

Skanderborg Gymnasium i det kommende skoleår.  

  

I januar besluttede Region Midtjylland at nedlægge en klasse på Skanderborg Gymnasium. Men 

Ministeren er nu ifølge Regionen positivt indstillet for at oprette en ekstra klasse i Skanderborg i 

forhold til beslutningen i januar og således fastholde antallet af klasser i forhold sidste år, og det 

vil vi gerne støtte med følgende kommentarer og input. 

  

De 46 unge har søgt ind på STX i Skanderborg som deres 1. prioritet. Det har de, fordi de 

naturligvis betragter kommunens eneste gymnasium som det lokale gymnasium. I folkeskolen er 

de unge også på brobygningsforløb på institutionerne i Skanderborg. Men Skanderborg 

Gymnasium har oplevet en stigning i ansøgertallet på 41 elever, og på grund af det pt. udmeldte 

kapacitetsloft skal eleverne fordeles til andre STX-gymnasier eller andre ungdomsuddannelser. Det 

geografiske søgemønster til Skanderborg Gymnasium har ifølge Region Midtjylland ikke ændret sig 

i det seneste år. Alligevel står vores unge nu overfor at skulle sendes til Aarhus – alene fordi vi bor 

i mindre byer i kommunen. 

  

Der er ikke logisk. Og slet ikke når årsagen er, at der er problemer med fordelingen af elever 

mellem gymnasierne i netop Aarhus. Det mener vi må kunne løses mellem Aarhus-gymnasierne 

med det store antal ansøgere, der er til rådighed i Danmarks næststørste by. Det samme mener 13 

ud af 15 rektorer i det lokale fordelingsudvalg. Samlet set tegner det et billede af, at man ved at 

flytte eleverne internt i Aarhus vil kunne løse problemerne med for mange elever på visse 

gymnasier og for få på andre - i Aarhus Kommune.  

  

Det faktum gør det endnu mere urimeligt, at elever fra Ry og opland skal bruge mindst en halv 

time ekstra dagligt hver vej på transport til en STX-uddannelse i Aarhus. Ry-unge er vant til at 

skulle transportere sig til ungdomsuddannelserne, da der jo ikke er tilbud i Ry. Men det vil være 

første gang, at så mange unge fra byen tvinges til at skulle til Aarhus eller til at søge en helt anden 

uddannelsesvej. 
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Vi har også hæftet os ved, at regeringen mener, at kapacitetslofterne er med til at sikre, at der 

fortsat er eŶ ”bred uddaŶŶelsesdækŶiŶg over hele laŶdet og ikke kuŶ i de store byer”. Det 
argument støtter netop oprettelsen af en ekstra klasse på STX-uddannelsen i Skanderborg. Hvis 

man sender de mange oplands-unge i Skanderborg til Aarhus, så vil det være at gøre præcist det 

modsatte. Der er jo heller ikke tale om, at den almene gymnasie-uddannelse i Skanderborg skal 

skrues voldsomt op i forhold til elever, men alene fastholde det nuværende antal klasser. 

Fastholder ministeren beskæringen af endnu en klasse i Skanderborg, vil der faktuelt blive skåret 

hårdt i forhold Skanderborg Kommunes befolkningsvækst i de senere år.  

  

Ministeren har også understreget, at en fastholdelse af den nuværende kapacitet på Skanderborg 

Gymnasium ikke må påvirke fordelingen af elever til udfordrede gymnasier som eks. Viby 

Gymnasium nævneværdigt. Forvaltningen i Region Midtjylland har i sin indstilling til de lokale 

regionsrådspolitikere den 25. marts fastslået, at en klasse ekstra i Skanderborg ikke vil få 

betydŶiŶg for Viby GyŵŶasiuŵ. UŶder puŶktet ”Spor 3” skriver forvaltŶiŶgeŶ: 
  

”Såfremt Skanderborg Gymnasium tildeles en ekstra klasse, har Skanderborg 

Gymnasium mulighed for at optage alle 1. prioritetsansøgninger for skoleåret 2020-

2021. Dette vurderes ikke at have betydning for Viby Gymnasium, som vil kunne tilføres 

tilstrækkeligt med fra de Aarhus gymnasier, der er overansøgte.” 

  

Vi håber, at ministeriet vil være positivt stemt for at øge kapaciteten på Skanderborg Gymnasium. 

De uŶge i ”OplaŶds-SkaŶderborg” vil gerŶe være i deres Ŷæroŵråde ŵiŶdst tre år eŶdŶu. MeŶ de 
har brug for jeres hjælp.  

  

På vegne af en gruppe forældre i Ry og opland 

  

Med venlig hilsen 

  

Bente Fisker Johansen, mobil: 2637 6706, mail: bentefisker@hotmail.com 

Steffen Ulsø Knudsen, mobil: 5250 0042, mail: steffenuk@gmail.com 

Kim Albæk, mobil; 2165 6689, mail: kim.albaek@gmail.com 

  

-- 

  
Vedhæftet: 
To stk. PDF med underskrifter indsamlet online søndag 19. april mellem 15.00 og 21.00 via Facebook-opslag:  

       149 underskrifter fra forældre til et barn, der søger optagelse på Skanderborg Gymnasium i 2020 eller 

2021. 
       175 underskrifter fra lokale borgere, der ønsker at vise deres støtte. 

  
  

 

mailto:bentefisker@hotmail.com
mailto:steffenuk@gmail.com
mailto:kim.albaek@gmail.com

	Fra: Kim Albæk [mailto:kim.albaek@gmail.com]  Sendt: 19. april 2020 23:14 Til: Anders Kronborg <Anders.Kronborg@ft.dk> Emne: Forældrehenvendelse vedrørende ekstra kapacitet på Skanderborg Gymnasium

